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Het natuurreservaat van Ferrières-Grimonster werd vier 
jaar geleden opgericht, en zoals elk jaar werd in verschil
lende sectoren aan onderzoek gedaan. 

Maar vooraleer uit te wijden over dit onderzoek en de 
voornaamste werken, die in het jaarverslag uitvoeriger 
worden besproken, stel ik er prijs op mijn dank uit te 
spreken aan de Heer Jean Hurdebise, die zich door zijn 
beroepsbezigheden genoodzaakt zag zijn ontslag als 
conservator in te dienen. 
Sedert de oprichting van het reservaat heeft hij zich met 
hart en ziel gewijd aan dit 106 ha grote domein, eigen
dom van de Heer Hubert Descamps. 
Gedurende meer dan drie jaar heeft hij talrijke onderzoe
kingen geleid en het terrein voor wetenschappelijke stu
dies opengesteld, omdat hij het ongewenst achtte als 
« enige meester aan boord », zijn werk tot enkele ornitho-
logische waarnemingen te beperken. 
Zijn beheer was er vooral op gericht door een permanen
te studie en geschiktmaking de bescherming van de flora 
en de plaatselijke watervogels zo doeltreffend mogelijk te 
bevorderen, en in die zin zal zijn werk in de toekomst 
worden voortgezet. 
Het is dan ook in naam van allen die het lot van het reser
vaat van Grimonster behartigen dat ik aan de Heer Hur
debise hulde breng voor zijn jarenlange inspanningen. 

Welke waren nu de belangrijkste gebeurtenissen die zich 
in 1979 in Grimonster hebben afgespeeld? 

Een Oeverloper op doortrek 

— In het kader van een licenciaatsverhandeling in de 
plantkunde heeft een studente van de U.C.L., Mejuffer 
Marie-Anne Louis, zich onder leiding van professor Mul-
lenders aan een diepgaand fytosociologisch en palynolo-
gisch onderzoek gewijd, dat een volledig overzicht biedt 
van de botanische geschiedenis en evolutie van het re
servaat. 
— Op ornithologisch vlak werden routinewerken uitge
voerd : vervanging van beschadigde nestkasten, plaat
sing van voedertafels voor overwinterende vogels enz. 
— De jonge leden van de « Groupe Ornithologique St. 
Roch » hebben tevens het initiatief genomen een lokaal 
met vogelkooien in te richten, waar gekwetste of zieke 
roofvogels kunnen ondergebracht worden. De Heer J . 
Berteau, adjunct-conservator en plaatselijk vertegen
woordiger van de « Fonds d'lntervention des Rapaces» 
(F.I.R.) - Belgische afdeling - zal voor de opvang zorgen. 
— De ornithologische waarnemingen in Grimonster zijn 
opmerkelijk vóór de streek, en tijdens de trek pleisterden 
nabij de kleine vijver een Visarend (Pandion haliaetus) en 
een Oeverloper (Tringa hypoleucos). Ook een mannetje 
van de Middelste bonte specht (Dendrocopos medius) 
en een Sprinkhaanrietzanger (Locustella naevial verble
ven er een tijdje. 

Maar het beheer van een reservaat geeft niet altijd aanlei
ding tot jubelen, en vaak rijzen er problemen die de broze 
rust van de streek in het gedrang bengen. In september 
werd ten gevolge van werken in verband met de aanleg 
van de autoweg E 9, de rivier die het reservaat doorkruist 
bezoedeld door aanslibbingen veroorzaakt door water-
doorsijpelingen op de werf. Deze aanslibbingen vormden 
een bedreiging voor de fauna van de Lambrée-bedding, 
en zelfs voor heel het ecosysteem. 
In dergelijke gevallen kan een natuurreservaat een pre
ventieve rol vervullen. We hebben dadelijk contact opge
nomen met de verantwoordelijken van de Intercommu
nale voor de autowegen van de Ardennen, waardoor de 
verontreiniging geleidelijk afnam en het gebied van Gri
monster en heel de streek stroomopwaarts en stroomaf
waarts van het reservaat gespaard bleef. Spijtig genoeg 
dreigt het rivierwater toch aan zuiverheid in te boeten. 
Zodra de E 9 in gebruik wordt genomen zal ondanks de 
beloofde aanleg van bezinkingsbekkens en zuiveringssta
tions, een veel grotere verontreiniging intreden. 
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Het is bijzonder ontmoedigend vast te stellen dat de Bel
gische regering, gesteund door sommige kortzichtige 
politici, hardnekkig doorgaat een even nutteloos als mil-
jardenverslindend autowegennet steeds verder uit te 
breiden. Deze projecten maken onze waterlopen nu al tot 
open riolen, en zijn in strijd met de principes van een ge
zond leefmilieu waar ieder van ons recht op heeft. 
Een natuurreservaat kan er echter toe bijdragen het pu
bliek voor deze problemen te sensibiliseren, omdat het 
de aandacht vestigt op de noodzaak de laatste biotopen, 
die door hun componenten nog een zekere waarde voor 
het natuurpatrimonium van ons land vertegenwoordi
gen, doeltreffend te beschermen. Om tot deze volksop
voeding bij te dragen hebben de medewerkers van Gri

monster het plan opgevat een lokaal in te richten met het 
oog op het onthaal en de begeleiding van schoolgroepen 
die het reservaat wensten te bezoeken. 

In die zin werden contacten gelegd met de gemeentelijke 
overheid van Ferrières opdat zij ons bij de realisatie van 
onze projecten zou steunen. Inmiddels kwam reeds een 
tamelijk uitgewerkt project tot stand, dat met het oog op 
deze medewerking ter goedkeuring aan het Gemeente
bestuur zal worden voorgelegd. 

In het volgend jaarbulletin hoop ik U de realisatie van de 
geplande werken te kunnen bevestigen en ze uitvoeriger 
te bespreken, want voor de toekomst van het reservaat 
van Grimonster zijn ze van groot belang. 
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